
Respostes a la ciutadania de CIU al Ple de 18-6-2014 
 
María Jesús Sinfreu 
 
A l'últim Ple els vaig fer una pregunta per escrit sobre la possibilitat de 
que els ciutadans poguéssin decidir en temes concrets d'especial 
transcendència. Doncs bé, en veure el video del Ple que han penjat al 
portal de l'Ajuntament la meva sorpresa ha estat majúscula, ja que encara 
que ho subtitulen com "vídeo íntegre" està manipulat, hi ha un tall al 
minut 41'50'', curiosament, tot el relacionat amb la meva pregunta. 
 
De qui va partir la idea de censurar el vídeo suprimint la meva pregunta? 
Amb quin objectiu? 
 

El senyor Comellas diu: 

“Molt breument, agrair a la María Jesús Sinfreu que tingui la paciència de veure 
tots els plens sencers, més paciència que molta altra gent, perquè aquesta era 
la intenció que teníem quan vam suggerir fa uns anyets –tres, em sembla– 
Convergència i Unió va suggerir que els plens es retransmetessin per televisió. 
En aquest sentit ara hi ha una televisió en directe, però també després, com bé 
ella ha notat, hi ha una gravació. Esperem que aquest fet no es torni a repetir. 
Gràcies.” 
 
 

La senyora Adriana diu: 

“Sóc veïna de La Mallola. Primer disculpar-me si la meva expressió verbal no... 
No sóc donada a micros, però bé... Primer donar les gràcies a Convergència i 
Unió per la seva no abstenció en el tema del tanatori, i fer costat. Als senyors 
socialistes, moltes gràcies per ser clars i dir que no ens faran costat per la por 
als judicis. I després comentar si a algú se li ha plantejat la idea que posar un 
tanatori amb quaranta places de pàrquing, vol dir que La Mallola tornarà a ser 
el pàrquing públic de la zona de dalt, i si tornarem a pagar nosaltres les 
conseqüències. A més a més, tenim molt clar que és un punt molt crític, tant al 
matí com a la tarda per a escoles, per tot el trànsit que tenim allà, i cotxes de 
morts..., no sé jo fins a quin punt això funcionaria. 

Després he vist en el document de l’ajuntament que posa «tanatori-crematori». 
A nosaltres ens han dit que de crematori res de res, i m’agradaria aclarir aquest 
punt.  

Moltes gràcies.” 

 

 

 



La senyora Carbonell diu: 

“La pregunta és per a l’equip de govern, l’oposició i el regidor no adscrit, i parlo 
en nom de veïns i veïnes d’Esplugues. 

Vam enviar una carta a la secció Tribuna Oberta de la publicació El Pont abans 
del dia 3 de maig, esperant que sortís per a El Pont de juny. Just a final de 
maig rebem la notificació que no sortirà per manca d’espai, ja que altres cartes 
han arribat abans que la nostra, per tant, la nostra queda perquè es publicarà 
en el proper número que surti de la revista El Pont. Un cop vist El Pont, ens 
adonem que les cartes tenen una resposta per part de l’equip de govern, fins i 
tot quan no pregunten res, simplement expressen una opinió. És a partir d’aquí 
que no entenem que un espai de participació ciutadana sigui acaparat pels 
regidors, i especialment els de l’equip de govern, que tenen tota la resta de 
planes per expressar la seva opinió.  

La pregunta és: això de contestar fins i tot quan no es pregunta res serà a partir 
d’ara una pràctica habitual en l’espai de la Tribuna Oberta? Si és així, pensen 
donar més espai a la secció per tal que no quedin opinions, queixes i preguntes 
de la ciutadania sense publicar, o que es publiquin massa tard, potser quan el 
tema ja no és d’interès i han passat ja la idea? Què en pensa tota l’oposició i el 
regidor no adscrit? I quina proposta tenen per resoldre aquest problema?” 
 
 

La senyora Castro diu: 

“Sí, jo volia, en la mateixa línia, no és una pregunta, també és una constatació, 
perquè penso que l’ajuntament ha de ser conscient de la gravíssima situació 
que les retallades en salut estan produint a la població d’Esplugues. No només 
l’Hospital Moisés Broggi. L’Hospital Moisés Broggi és l’hospital de referència 
d’Esplugues i de moltes poblacions del Baix Llobregat. També el tancament de 
llits en l’Hospital de Bellvitge, que és un altre hospital de referència d’aquesta 
població, perquè clar, el senyor Boi Ruiz es dedica a executar una política 
sanitària que la població, bé, va allà, va cap allà, o sigui que va a tots els 
dispositius sanitaris. Jo sí que penso, no sabia que era aquesta proposta, però 
sí que penso que Esplugues també ha de liderar l’oposició i la mobilització en 
defensa del Sistema Públic de Salut, no només per a Esplugues sinó també per 
a tota la població del Baix Llobregat. Penso que és una necessitat, i que hem 
de ser conscients d’aquesta situació gravíssima i, per tant, no és una pregunta, 
és una constatació que enllaça amb reivindicacions ciutadanes de millora de la 
salut, i de les condicions de vida de la població d’Esplugues.  

Gràcies.” 
 

El senyor Carrasco diu: 

“Bona tarda. Bé... Esta semana que viene empieza la Semana de la Dignidad. 
Y entonces se trata de, en esta semana, reclamar la renta garantida. Deciros 
que la Asociación de Parados de Esplugues organizamos el día 26, el jueves 



26, a partir de las ocho de la tarde aquí, en la plaza del ayuntamiento, una 
concentración con velas, para exigir lo que decía la renta garantida.  

Y la segunda cuestión es que en El Pont 221, éste que han repartido ahora, el 
ayuntamiento, en los titulares de El Pont, dice que, curiosamente dice: 
«L’ajuntament destina 8,3 milions a millores en via pública i edificis.» I al costat 
està: «El programa d’aliments fa una crida per incrementar les reserves 
d’aliments.» No sé, creo que si hay a veces dinero para una cosa, supongo que 
también tiene que haber para otra, ¿no? Leyendo luego interiormente vemos 
cómo el tema del programa de alimentos hace una crida a la ciudadanía para 
que incremente el banco de alimentos. porque está un poco bajo, ¿no? Creo 
que estos titulares pues confunden un poco a la gente, porque la mayoría dirá: 
«Bueno, aquí nos gastamos 8,3 millones –sin entrar en debatir para qué– y 
luego el Banco de Alimentos está vacío, ¿no?» Creo que la prioridad…, 
supongo que todos sabemos dónde está.  

Gracias.” 
 
 

El senyor Vinyoles diu: 

“Hola, bona nit. En relació a l’aprovació inicial a la sol·licitud d’Elysius Europa, 
S.L. per instal·lar el tanatori al carrer Esteve i Fontanet, cantonada Avinguda de 
La Miranda, per cert. La pregunta que fem a l’equip de govern és: quin criteri ha 
aplicat per a l’aprovació d’aquesta sol·licitud, i si ha aplicat les normes generals 
de regulació de la zona, o contràriament, n’ha aplicat unes altres diferents que 
afavoreixin els interessos d’Àltima?” 

 

El senyor Doce diu: 

“En relació al mateix tema anterior del tanatori. La normativa que regula 
l’aprovació del pla especial, si més no l’aprovació inicial a la que va procedir la 
junta de govern, fixa entre altres motius la justificació de l’interès públic de 
l’equipament. S’ha fet al·lusió anteriorment al fet que és un lloc de circulació 
complicada, és un emplaçament que probablement genera algun problema 
patrimonial en el futur per als vuitanta-un apartaments assistits que revertiran 
en les arques municipals. Tenint en compte tots aquests aspectes, dels quals 
tenen informació, la pregunta que formulem als diferents grups polítics i al 
regidor no adscrit és si consideren que hi ha motius o raons d’interès que 
justifiquen plenament l’interès públic en aquesta operació.  

I una segona pregunta és en relació al fet que aquest equipament ve a un 
sector en el qual tenim una oferta àmplia, i en aquests moments, com sabem, 
infrautilitzada. De fet, l’equipament del tanatori de Sant Just Desvern hi ha dies 
en què ha estat tancat. Tenint en compte a més a més que el tanatori que hi ha 
a Esplugues actualment està implantat en un sòl industrial, que no demanava 
els beneficis de un sòl de tutela pública, com és el d’equipaments, si els 
regidors, els portaveus dels diversos grups polítics i el regidor no adscrit 



consideren també que en aquest cas hi ha aquest interès públic, atès que 
l’oferta és sobreabundant, o aquests solars d’equipaments seria preferible que 
es destinessin a uns usos que realment necessitessin d’aquesta tutela pública.” 
 

El senyor Campo diu: 

“Bé, era sobre la setmana de la dignitat, que a part de la concentració del dia 
26 a les 8 dels ajuntaments, hi ha la proposta que els ajuntaments col·loquin 
també la pancarta de la setmana al balcó. Jo ho he enviat, des d’Iniciativa ho 
hem enviat als grups municipals, i també ho hem enviat als partits d’Esplugues 
que nosaltres hem localitzat, que van donar suport en el seu moment a la 
recollida de firmes. Per tant, el prec que us faig, i que m’agradaria que 
contestéssiu, és si posareu la pancarta en aquest consistori, per tant, l’opinió 
dels grups al respecte.  

I l’altra cosa és que tota la gent que estiguem disposats a impulsar, si creieu 
que val la pena que ens veiem un moment després i intentem de coordinar-ho, 
o els diferents partits anem pel nostre compte convocant a l’assemblea la 
concentració del dia 26.” 

El senyor Oliveras diu: 

“Hola, bona nit. La pregunta és perquè la respongui tot el consistori, és a dir, 
els grups municipals i el regidor no adscrit. Creuen vostès que els imputats pel 
judici del ple de l’ajuntament han d’entrar a presó pels fets que van succeir?” 

 

La senyora Salvià diu: 

“Bé, en relació al que ha dit el Ricard, volia afegir una altra pregunta, que és 
que si esteu d’acord en acompanyar els advocats dels encausats a parlar amb 
el fiscal per dir personalment, bé, ratificar la declaració que vau fer en el seu dia 
dient que les penes que es demanaven eren excessives?” 

 

El senyor Ignasi Pérez: 

“Bé, en relació a les dues últimes preguntes...” 

 

El senyor Pérez diu: 

“Sí, sí, anem per feina. Estan d’acord amb dir al fiscal que no volen que cap 
imputat vagi a presó pels fets de l’ajuntament?” 
 

 



El senyor Comellas diu: 

“Com que he sortit un moment, no sé si havies respost a tot. Jo tinc apuntades 
les següents: la primera, la senyora Carbonell, sobre el tema de les cartes 
respostes sense una pregunta específica. Òbviament, no repetiré el que han dit 
els meus companys electes, però sí que el que voldria remarcar és que quan 
es va fer aquella moció d’estudi pel tema de El Pont, vam acordar entre tots 
que almenys una vegada a l’any aquest consell s’obriria a la participació de la 
ciutadania, precisament per evitar que això es convertís en un tema 
endogàmic, els polítics o representants electes es barallessin entre ells... 
(Soroll del micròfon.) Perdó, eh? Per un dia que parlo fort, m’estàs... 
Precisament per evitar que sigui un tema endogàmic aquí, entre nosaltres, en 
les nostres baralles internes, o sigui, precisament per sentir les vostres veus. 
En aquest sentit nosaltres vam suggerir que almenys una vegada l’any, les 
persones que esteu implicades a consells de l’ajuntament nomenéssiu un 
representant per participar-hi. Entenem que pot ser un molt bon fòrum per 
canalitzar aquest enuig teu, i d’algú altre, òbviament, per una usurpació 
d’aquest espai, una mica com s’ha explicat, no?, en el sentit que s’entenia que 
això era l’espai de la ciutadania, no l’espai de... Per tant, diguem-ne que el 
mecanisme està previst perquè digueu la vostra en lloc i forma, cremant 
etapes.  

Responent a l’Eduard Doce, i en part al Jordi Vinyoles, sobre el tema de la 
tutela de l’ús públic d’aquella pastilla de terreny, que recordem que és privada. 
No avorrirem aquí a l’audiència, i a aquestes hores encara més, però abans ja 
ho hem dit, el tema de l’ús no està sota discussió, el que està en discussió són 
altres temes. El que sí podem discutir és el dubtós Pla de Mobilitat que ha estat 
presentat en aquesta proposta, que la junta de govern de l’Ajuntament 
d’Esplugues ha aprovat inicialment i ha posat a exposició pública, per tant, ara 
tothom ho pot veure. Clar, posen unes xifres de temes de mobilitat que són 
totalment apriorístiques. No sabem si són apriorístiques, o estan ficades amb 
calçador, perquè allò intenti passar el que sigui. Des d’aquest sentit, que a més 
també ho ha esmentat la senyora Adriana, el tema de no esdevenir..., Adriana, 
¿verdad? Sí, de no esdevenir l’aparcament de nou de Esplugues, entenem que 
sí es pot enfocar des d’aquest i altres angles que no esmentarem ara, no tant 
en el de l’ús, i pensava que això havia quedat clar.  

(Veu de fons)  

Bé, sí, però al final sempre acabem parlant de si fan falta tants tanatoris o no, i 
això és una cosa que és el problema d’aquell particular. Té dret a fer la seva 
inversió. El nostre dret també és impedir-ho si considerem altres factors, però 
no el de l’ús. (Veu de fons.) Eduard, seguim. 

El Santi Campos ha fet una pregunta bastant directa també sobre el tema de..., 
ha fet un prec pel tema de la pancarta de la setmana de la dignitat. Perdona, 
Santi, que t’estaves camuflant. He vist els vostres escrits, perquè són diversos, 
ho he grapat allà, i bé, ens ho hem de rumiar, ho hem de mirar aviam què, no 
podem donar una resposta ara, a rajaploma, en aquest moment. 



També hi ha hagut una senyora abans, la segona, que ha parlat sobre el tema 
del Broggi, i també el Julián. Bé, recordar que molts dels aquí presents som 
usuaris del Broggi, vull dir que també patim personalment quan anem allà els 
problemes que té. Vull dir, hi ha gent que no tenim mútues sinó que anem a la 
sanitat pública, i anem al Broggi. 

I finalment, responent la triple bateria del senyor Oliveras, la Gemma Sàlvia i 
l’Ignasi Pérez, sobre el tema dels imputats per aquest tema, només diré dues 
coses, i espero que sigui prou clar: la primera és que fa anys que jo ja em vaig 
oferir a aquesta advocada, no sabia que hi havia dues, jo vaig conèixer la 
primera fa anys, i li vaig dir que comptés amb mi per anar-hi; quan dic anys dic 
almenys quatre, i a més li vaig donar el meu telèfon i no m’ha trucat mai, però 
bé, espero la seva trucada; i l’altra cosa que sí em comprometo a dir davant de 
qui sigui, és que una justícia a destemps no és justícia, i com molt bé heu 
explicat vosaltres, una persona que té aquesta «espasa de Damocles» a sobre 
sobre el seu futur, ho té molt difícil per buscar feina, ho té molt difícil per 
organitzar la seva vida, de manera que ja està condemnat en vida, diguem-ne, 
o sigui, està patint aquesta lentitud del sistema judicial. Per tant, una justícia 
que es pronuncia amb tant de destemps no és justícia, serà una altra cosa, i 
això em comprometo a dir-ho davant de qui sigui. 

I em sembla que ho deixem aquí. Crec que..., si hi ha algú que considera que 
no li he respost, si us plau que m’ho digui, i donaria pas als següents 
companys.  

Gràcies.” 
 


